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Přehledně: otevřou se
zahrádky, budou koncerty
Další rozvolnění protiepi-
demických pravidel star-
tuje 17. května. Venku bu-
dou smět sportovat tři
desítky amatérů, ke své
práci se budou moci vrátit
tatéři. Hoteliéři si ale na
otevření ještě počkají.

JIŘÍ JANDA

P
o sportovcích se
dočkají i muzi-
kanti a divadel-
níci. „Můžeme
začít mluvit o ob-

nově kulturního života,“
uvedl včera po jednání vlády
ministr kultury Lubomír Za-
orálek (ČSSD).

kultury
(ČSSD).
kultury

Akce s živou
kulturou tak budemožné
pořádat od pondělí 17. květ-
na, byť zatím pouze venku
a pro nanejvýš 700 účastní-
ků. Lidé se budoumuset
smířit s obvyklou ochranou
dýchacích cest a prokázat se
negativním testem, očková-
ním proti koronaviru starším
14 dní nebo potvrzením, že
koronavirus prodělali během
uplynulých tří měsíců.
Od příštího týdne se také

k běžné prezenční výuce bez
dosavadní týdenní rotace
vrátí žáci I. stupňů základ-
ních škol. Otevřít budoumo-
ci tetovací studia a zoo bu-
dou smět využít polovinu své
návštěvnické kapacity.

Co se změní, co se uvolní
ŠKOLY

» od 17. května se žáci prvních
stupňů základních škol vrátí k běžné
prezenční výuce

» od stejného data budou stejným způsobem 
do škol chodit i žáci druhých stupňů v sedmi 
krajích – Karlovarském, Královéhradeckém, 
Libereckém, Pardubickém, Plzeňském, Středo-
českém a v Praze

» od 24. května by se v případě pozitivního 
vývoje epidemické situace měli do škol vrátit 
i žáci druhých stupňů ve zbývajících krajích 
a středoškoláci

KULTURA
» od 17. května bude povoleno pořádat

živé kulturní akce venku pro nanejvýš 700 ná-
vštěvníků (s respirátory a pro účastníky s ne-
gativním testem, očkováním proti koronaviru 
starším 14 dní nebo do 90 dní od onemocnění 
nákazou covid)

» od 24. května by se v případě pozitivního 
vývoje epidemické situace mohly povolit 
i vnitřní kulturní akce (nanejvýš pro 500 lidí 
za obsazení nejvýše poloviny míst k sezení) 
a počet návštěvníků na venkovních akcích 
zvýšit až na 1000

SPORT
» organizovaný amatérský sport nově

může venku probíhat v počtu až do 30 osob,
a to nejen v případě mládeže, ale u všech 
věkových kategorií (podmínkou jsou rovněž ne-
gativní testy, očkování proti koronaviru starší 
14 dní nebo nanejvýš 90 dní od onemocnění 
nákazou covid)

ZOOLOGICKÉ ZAHRADY
» mohou být nově naplněny až do

50 procent jejich kapacity

TETOVÁNÍ
» nově mohou být zprovozněna

také tetovací studia

ZAHRÁDKY RESTAURACÍ
» budou smět otevřít od 17. května

za dodržení těchto podmínek:

→ vzdálenost mezi stoly i vzdálenost od
kolemjdoucích osob musí být 1,5 metru 

→ maximálně čtyři hosté u stolu (pokud nejde 
o osoby ze společné domácnosti)

→ zákazník musí být očkován nebo testován 
anebo se prokázat tím, že prodělal onemoc-
nění covid

HOTELY 
» zatím zůstanou zavřené. Pokud by

se epidemická situace vyvíjela
příznivě, mohly by být ale otevřeny
nejdříve 24. května

Češi sice třídí, odevzdají ale jen třetinu plastů
Praha – Každým rokem Češi
vytřídí více odpadu. Zatímco
v roce 2019 ho v průměru
každý z nich do barevných
kontejnerů odnesl přes 65
kilogramů, loni to bylo téměř
67 kilogramů. Celkem loni li-
dé vytřídili přes 713 tisíc tun
využitelných odpadů, uvedl
Svazměst a obcí na základě
statistik obalové společnosti
EKO-KOM, jež svoz tříděného
odpadu zajišťuje.
Rekordmani v třídění od-

padu loni byli na Vysočině,
jejíž obyvatelé v průměru
vytřídili přes 80 kilogramů.
Na spodním konci žebříčku
zůstali Pražané s necelými

48 kilogramy. „Aktuálně je
v Česku
kilogramy.
Česku
kilogramy.

rozmístěno přes 550
tisíc nádob na sběr tříděného
odpadu,“ uvedl místopřed-
seda Svazuměst a obcí Pavel
Drahovzal. Česko takmá
jednu z nejhustších sítí pro
tříděný odpad v Evropě. Kaž-
dý člověk tomá od svého
domu k těmto kontejnerům
v průměru devadesát metrů.
Zatímco u kovu, papíru a

skla se daří vytřídit asi 96
procent odpadu, u plastů je
to asi jen 30 procent. Dalších
asi 30 procent bývá dotřídě-
no a využito na výrobu al-
ternativních paliv, přes 40
procent jich ale končí ve

spalovnách nebo na skládce.
„Kromě plastů je velký pro-
blém s recyklací také u ná-
sledného využití bioodpadu
a kompostu,“ řekl Deníku Ivo
Kropáček, odborník Hnutí
Duha na odpady.
Třídění a zejména recyk-

lace odpadů by tak podle něj
měly růst mnohem razant-
něji, aby se podařilo splnit
recyklační plány. „Do roku
2025 bychomměli recyklo-
vat 55 procent
všech komunál-
ních odpadů, a k
tomu se ani zda-
leka neblížíme,“
vysvětlil. (jnd)

Odpady v krajích
P Třídění odpadu po regionech
v kilogramech na osobu

Vysočina 80,3
Olomoucký 78,6
Královéhradecký 77,7
Zlínský 75,0
Pardubický 74,4
Liberecký 73,6
Jihočeský 70,7
Moravskoslezský 68,4
Středočeský 66,9
Karlovarský 66,3
Jihomoravský 63,4
Ústecký 62,1
Plzeňský 61,6
Praha 47,7

Zdroj: EKO-KOM

Nejnovější čísla
Hospitalizovaní v ČR: 1 819
Testovaní (za 9. 5.): 5 831 (PCR), 52 290 (antigen)
Denní přírůstek: 381 (za 9. 5. 2021)
Počet očkovaných: 24 819 (za 9. 5. 2021)

Krátce

Silný vítr se dnes vrátí.
Do Slezska a naMoravu
Praha – Silný vítr s nárazy nad 65 kilometrů v hodině
se do Česka

Silný
Česka
Silný
vrátí také v úterý. Foukatmámezi desátou

a dvacátou hodinou v celém Jihomoravském a Zlín-
ském kraji, na Vysočině kromě Pelhřimovska a oblasti
kolem Světlé nad Sázavou, v Pardubickém kraji s vý-
jimkou okolí Pardubic, Holic a VysokéhoMýta a ve
východní části Královéhradeckého kraje. Vítr může
poškodit stromy a lesy, možné jsoumenší škody na
budovách a komplikace v dopravě, varovali meteoro-
logové. Lidé by podle nichměli zajistit okna a dveře a
také zabezpečit volně uložené předměty a skleníky.
Návštěvníci hor by neměli chodit na hřebeny. (čtk)

Vědci z ČVUT vyvíjejí drony,
inspirovali se hejny ptáků

JAKOVE FILMU. S vyhledáváním a záchranou osob by
v budoucnumohly pomoci drony, které vyvíjí tým z ČVUT.
Roj nízkoletících autonomních vícerotorových helikoptér
vědci minulý týden testovali v poušti ve Spojených arab-
ských emirátech. Při práci na dronech se inspirovali komu-
nikací hejn ptáků či velryb. Vědci zvažují, že by se tyto drony
mohly zapojit i do hašení požárů. Skupina se tématu rojo-
vání a stabilizace nízkoletících robotů věnuje dlouhodobě.
Podle vědců je nicméně projekt zatím ve fázi základního
výzkumu – vědci ověřují principy technologie. Foto: ČTK

Arenberger: Přeočkování
bude zřejmě třeba za rok
Praha – Přeočkování další dávkou vakcíny proti covi-
du bude podleministra zdravotnictví Petra Arenber-
gera (za ANO) nutné asi pravidelně. „Zřejmě to bude
po roce či roce a půl od druhé dávky,“ řekl včera po
jednání vlády. Na nutnost přeočkování upozorňují
odborníci. Podleministra s přeočkováním je třeba
počítat a režim bude podobný jako s každoročním oč-
kováním proti chřipce. „A to nejen kvůli tomu, že
ubývá aktivita protilátek nebo buněčné imunity u oč-
kovaného s postupem času, ale také případně s výsky-
tem novýchmutací,“ uvedl. Velká Británie plánuje za-
čít přeočkovávat už na podzim. Evropská unie už uza-
vřela smlouvy na dalších 1,8miliardy vakcín s firmou
Pfizer/BioNTech. (čtk)

Covid v dalších letech vyjde
na bilion dolarů ročně
Londýn – Vysoká cena. Skupina nejvy-
spělejších zemí světa G7 byměla do
roku 2030 investovat ročně bilion do-
larů (přes 21 bilionů Kč), aby se globál-
ní ekonomika zotavila z pandemie a
zůstala na cestě udržitelného růstu. Uvádí
to zpráva, kterou si vyžádal pro červnové zasedání
britský premiér Boris Johnson. Lídři G7 by takéměli
zajistit řádný postup očkování v celém světě, a to tak,
že okamžitě najdou chybějících 20miliard dolarů na
financování globálního programu, který zajišťuje
vakcinaci zejména v chudých zemích. (čtk)

LITOMĚŘICKÝ deník

Střelba na statku.
V pozadí je dědický spor
Bohušovice nad Ohří – Po-
klidné dopoledne vmalé obci
na Litoměřicku narušila vče-
ra přítomnost několika poli-
cejních zásahových aut. Muži
zákona zde nad ránem byli
kvůli vygradování vleklého
konfliktu v rodině na zdejším
statku. V neděli v podvečer se
v jeho dvoře střílelo. Zá-
chranka zasahovala u dvou
zraněných osob, s jednou
z nich letěl vrtulník do Prahy.
Při incidentu naštěstí nikdo
nezemřel.
Krajští kriminalisté potvr-

dili, že celý případ vyšetřují
jako dvojnásobný pokus
o vraždu. „Třiaosmdesátiletý
muž je podezřelý, že po

předchozí slovní rozepři ně-
kolikrát vystřelil z legálně
držené zbraně na dva rodin-
né příslušníky,“ uvedl Daniel
Vítek, mluvčí policistů. Podle
informací Deníku jde o bý-
valého hospodáře, který se
dříve neúspěšně pokoušel
u soudu získat zpět země-
dělskémajetky přepsané na
syna. Nyní je v cele před-
běžného zadržení.
Podle sousedů zaznělo na

dvoře v neděli šest výstřelů.
Nebylo tajemstvím, že se
postřelenýmuž se svým
otcem přeli o farmu a další
nemovitosti v Bohušovi-
cích. Na těch rod hospodařil
od roku 1750. (jb)

Havlíček: Na pivo jen
venku a s testem
Praha – Na pivo s testem
nebo s dokladem o absolvo-
vaném očkování či prodělání
covidu. Jako u kadeřníka. Tak
zní nový plán týkající se ote-
vření restauračních předza-
hrádek. První zákazníci by si
takmohli objednat jídlo či
pití už za týden. Při pondělní
návštěvěměsta Slaný to ještě

před vče-
rejším
za-

sedáním vlády, která
o rozvolnění rozhodla, pro-
zradil ministr průmyslu a
obchodu Karel Havlíček.
Postoj restaurantů k „tes-

tům na zahrádkách“ je re-
zervovaný. Hospody se zřej-
mě podvolí, jde jim hlavně
o samotné otevření.
„Gastronomie je v takové

situaci, že přijmeme snad
vše, ale hlavně ať již můžeme
otevřít,“ řekl včera Deníku
Luboš Kastner, expert Aso-
ciacemalých a středních
podnikatelů a živnostníků
ČR a takémajitel několika
hospod v Plzni a Praze.
Částečně by se tak ale zá-

kazníci mohli do restaurací
vrátit už příští týden, v pon-
dělí 17. května. (elm)
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